

Referat fra naturforum den 24. februar 2021

Mødet blev afholdt digitalt på internettet den 24. februar 2021 kl. 17-19

Deltagere på mødet:

Bjarne Hansen (Gefion)
Hans Skotte Møller (Dansk Ornitologisk Forening)
Ib Larsen (Danmarks Naturfredningsforening)
Jørgen Sandby Nielsen (Naturstyrelsen)
Morten Kantsø (Sportsfiskerne)
Ole Petersen (Jagtforeningernes Kommunale Fællesråd)
Pernille Ivalo Frandsen (Miljø-, Plan- og Landdistriktsudvalget)
Anne Bjergvang (Miljø-, Plan- og Landdistriktsudvalget)
Jørgen Grüner (Miljø-, Plan- og Landdistriktsudvalget)
Knud Vincents (Miljø-, Plan- og Landdistriktsudvalget)
Steen Olsen (Miljø-, Plan- og Landdistriktsudvalget)
Flemming Kortsen (Miljø, Plan og Teknik)
Knud Larsen (Miljø, Plan og Teknik)
Michael Marcher (Miljø, Plan og Teknik)

Ikke til stede:

Gert Jørgensen (Friluftsrådet)
Lise Grove Andersen (Bevaringsforeningerne)
Michael Neergaard (Dansk Skovforening)
Bo Gabe (Miljø, Plan og Teknik)

Ordstyrer: Knud Larsen

Referent: Michael Marcher

24. februar 2021

Sagsnr.: 330-2018-1858

Referent:

Michael Marcher

1. Præsentationsrunde

2. Bemærkninger til sidste referat.

Ingen

3. Bemærkninger til dagsordenen.

Ingen

4. Evaluering af Naturforum.

4.1 Oprids af kommissorium.

Knud Larsen:

- At medvirke til en kvalificering af indsatsen på naturområdet, som er målrettet såvel flora og fauna som de oplevelsesmæssige muligheder af naturværdierne.
- At sikre en aktiv inddragelse og orientering af relevante interesseorganisationer og myndigheder i kommunens planlægning og forvaltning på naturområdet.
- At være en tænketank for ideer til indsats på naturområdet bredt i kommunen.
- At sikre én indgang for organisationerne til en dialog om natur-indsatsen i Slagelse Kommune.
- At sikre en forventningsafstemning mellem organisationer og Slagelse Kommune på såvel teknisk som politisk niveau.

Medlemmerne er aktive i planlægning og realisering af egne projekter, budget 100.000 kr. pr. år.

Møderne planlægges, afholdes og ledes på skift af medlemmerne i et samarbejde to ad gangen.

Det politiske udvalg (MPL) inviteres til et af årets møder.

Forummet har ingen myndigheds- eller beslutningsfunktion.

4.2 Oprids af årets gang.

Knud Larsen:

- Vi afholdt tre møder sidste år. To med ekskursioner.

- Af egentlige sager som har været oppe nævnes her:
 - Adgangsforhold på Lejodde, forberedelse til afgørelse.
 - Skarvkoloni og råger på Halskov Overdrev, forberedelse til beslutning om tiltag.

- Eksempler på andre behandlede emner:
 - Bekæmpelse af måger i byområder
 - Fugleøer i Lejsø
 - Agersø Sund, miljøtilstand
 - Motorsportsbane v. Stignæs
 - Glænødamningen
 - Biodiversitet i grøftekanter
 - Multifunktionel jordfordeling ved Nordskoven
 - Flagermusundersøgelse
 - Tude Ådal
 - Regulering af ræv og krager (igangværende).

- 100.000 kr. puljen er i gået til:
 - 8 hæfter med naturture nær Korsør + akvareller
 - Planter til insekter og småfugle – ikke afholdt endnu

4.3 Bemærkninger fra medlemmerne, bordet rundt. Kritik, ros, ønsker til fremtiden. Bemærkninger fra MPL og fælles drøftelse.

Bjarne Hansen

Der er en god dialog.

Hans Skotte Møller

Der er mange gode diskussioner – vi skal fortsætte med kommissoriet.

Anne Bjergvang

Der er et stort engagement fra alle medlemmer. Vi skal styrke de politiske beslutninger ved at høre Naturforum noget mere.

Pernille Frandsen

Naturforums virke giver værdi for Byrådet. Generelt spilder vi ikke tiden.

Steen Olsen

Noget af det der også er talt om i andre fora. Det giver værdi. Kan vi steppe yderligere op og få mere handling fremfor snak. Måske kan Naturforum tage over på flere ting.

Flemming Kortsen

Skal Naturforum udvides?

Ole Petersen

Mere fokus på handling – Michael Neergaard – lagde for eksempel på et tidspunkt tiltag ved Studentersøen.

Knud Larsen

Der var to spørgsmål, hvor af det ene er besvaret, mens det andet afventer.

Ib Larsen

Det er fantastiske møder med god dialog – god ide at styrke Naturforum. Opfordrer til mere. Konkretisere mere af det vi gerne vil.

Anne Bjergvang

Der bør være fokus på at invitere andre med – meget gerne med fokus på at invitere de yngre med – for eksempel med inddragelse af Naturskolen, som jo er i tæt tilknytning til børnene.

Ole Petersen

Ros herfra. Det kører godt. Vi er valgt af foreningerne og kan på den måde påvirke politikerne.

Bjarne Hansen

Det er en god funktion. Meget handler om landbrugsejede arealer. Det er et vigtigt bindeled til landboforeningen. Det giver værdi at kunne kommunikere videre tilbage til baglandet.

Pernille Ivalo Frandsen

Dialogen i udvalget og Byrådet bliver mere nuanceret.

Jørgen Sandby Nielsen

Godt at høre at der er opbakning til Naturforum. Hvad siger kommunen?

Michael Marcher

Der kommer mange spændende input, som er med til at styrke indsatsen og tiltag.

Anne Bjergvang

Meningerne mødes. Jeg er selv beriget ift. at skulle tage stilling til bekæmpelse af måger.

Jørgen Sandby Nielsen

I hvilket omfang har politikerne gavn af Naturforum, kan udbyttet øges?

Jørgen Grüner

Vigtigt. Det kvalificerer vores arbejde. Det er vigtigt at have alle jer aktører med. Der er meget konkrete forslag – som løbende kommer op. Opfatter lidt det samme som Steen sagde.

Pernille Ivalo Frandsen

Vi prøver på bedste vis at formidle videre til udvalget – forskellighederne er meget vigtige. Måske skal der være mere fokus på at bringe mere bro over til udvalget.

Steen Olsen

Der formidles fint fra møderne. Hvordan bringes naturforum over til de andre aktører i kommunen. Naturforum bør komme ud at leve med i, hvad der sker i lokalområderne.

5. PFOS ved Korsør Nor. DN ønsker en orientering om situationen.

Knud Larsen

PFOS er forkortelse af perfluorooctansulfonsyre. PFOS-forbindelser er uønskede, fordi de ikke nedbrydes særligt i naturen samtidig med at de ophobes i fødekæden og de er giftige over for dyr. PFOS er tidligere benyttet i brandslukningsskum.

SK Forsyning har konstateret meget høje koncentrationer af PFOS i det rensede spildevand fra Korsør Renseanlæg. SK Forsyning har ved kildeopsporing konstateret, at der er høje koncentrationer af PFOS i spildevandet fra brandskolen.

Endvidere er der sket direkte udledning til Korsør Nor. Der er taget prøver i noret og i grøfterne. Det er fundet PFOS i sortmundet kutling fra noret.

Der vil blive lave flere undersøgelser af fisk og muslinger, samt andre prøver. Der er dialog med et firma, som har erfaring med et mobilt rensningsanlæg, så der sker en forrensning inden tilledning til rensningsanlægget.

Problemets omfang er ved at blive kortlagt.

Flemming Kortsen

Der bliver måske tale om at omlægge ledninger. Det vil en fuldstændig kortlægning af problemets omfang klarlægge.

Side6/12

Ib Larsen

Det vælter ud af Korsør Renseanlæg. Overvejer man, hvor man har sådanne stoffer fra. I øvrigt er en del af området bygget på en masse opfyld – er det noget man også vil se på?

Flemming Kortsen

Derfor er vi ved at kortlægge problemets omfang. Regionen er myndighed på forurenede jord, og det er dem, der står for kortlægningen af forurenede jord generelt. Det kan undre, at kortlægning af arealet ikke er sket. Men vi bliver klogere hele tiden, og området skal kortlægges.

Anne Bjergvang

Spørgsmål: Har I opgivet at kigge andre steder? For eksempel Flådestationen? Også en opfordring til at undersøge en spisefisk i stedet.

Flemming Kortsen

Der er forhøjet på nogle af de andre ledninger. Men Brandskolen er hovedområdet. I øvrigt er det mange gange tilfældigt, at man opdager et problem, da der er mange stoffer vi skal måle på.

Niveauerne fra Brandskolen er helt ekstraordinært høje, men vi kigger andre steder.

Ole Petersen

Vi har ved tidligere lejlighed talt om det. Er det adskilt fra RGS Nordic, så er det helt andre udledninger. Det er helt andre mængder. Hvor er det kilderne kommer fra? Der nok mange kilder og til alle mulige stoffer.

Ib Larsen

Hvor mange andre stoffer er der? Kender man konsekvenserne?

Knud Vincents

Der har været afholdt brandøvelser på de gamle raffinaderier. Det kunne være relevant at se på. Måske skulle vi hjælpe regionen på vej.

Pernille Ivalo Frandsen

Vi skal blive klogere på forskellige retninger i stedet for at gå i rette med lokale virksomheder.

Side7/12

Steen Olsen

Det er ved at blive et problem generelt. Der er mange steder, det er på vej ned. Jeg kender til flere eksempler fra Skælskør egnen. Vi er nødsaget til at gøre noget ved det.

Ib Larsen

Det kunne være en god ide at få noget ned på papir om alle de lokale forureninger. Pernille er inde på noget væsentligt, det er et landsdækkende problem. Vi er nødt at have sikker viden.

Flemming Kortsen

Vi har noget kortværk på hvilke arealer, der er forurening. Vi har fået lavet noget tidligere, men der er Regionerne, den formelle myndighed. Sagen på Brandskolen er en meget stor sag. Der er en del aktindsigt, de store dagblade interesserer sig for sagen. Der er kontakt til Miljøstyrelsen. Denne sag medfører nok meget dyr oprydning.

Morten Kantsø

Undersøges grundvand i borer på brandskole for miljøfremmede stoffer? Det er næppe alt overfladevand, der løber til renseanlæg.

Flemming Kortsen

Der er ingen grundvandsboringer. Man bruger en tættekam ved den kortlægning.

Anne Bjergvang

Lillebæltskommunerne har samlet skrevet til Miljøministeren og forholdende i Lillebælt. Skal vi tage fat på samme måde? Stofferne måles mindre omfang nu end tidligere, det må kunne intensiveres. Vil Naturforum opfordre til det samme. Så Slagelse Kommune sammen med de andre kommuner insisterer på flere undersøgelser af havmiljøet.

Pernille Ivalo Frandsen

Er der ikke allerede noget i gang?

Anne Bjergvang

God ide at få protokolleret?

Flemming Kortsen

Syd for Storebæltsbroen tager man færre prøver end tidligere.

Jørgen Grüner

Der er set 85% reduktion af fisk. I KIMO-regi (Kommunernes Internationale Miljøorganisation) bliver der afholdt en konference en gang i sommerhalvåret. Der lægges op til bedre og mere offensiv overvågning af havmiljøet. Der lægges op til en bred dagsorden.

Hans Skotte Møller

Miljøstyrelsen havde et havforureningslaboratorium. Det vil være et tungt åg at lægge på kommunernes skuldre, da det kræver en bredt funderet ekspertbase. Tilsyn med havet skal over på regionerne eller staten, kommunerne er for små, da det er ressourcetungt.

Anne Bjergvang

En opfordring fra Naturforum til MPL, at det bringes op.

Ole Petersen

Kan man bestille et havundersøgelsesskib. Kunne vi lave en undersøgelse på forskellig vis, fisk og vand. Ål kunne være en god indikator. Kan man bestille skibet?

Flemming Kortsen

Miljøstyrelsen har meget fokus på disse sager. De har tilsynet.

6. Motorsportsbane ved Stignæs. DN ønsker en status vedr. undersøgelser, planlægning, tidsplan, tidsfrister, støj mm.

Knud Larsen

Center for Kultur og Fritid driver projektet i kommunen. Det kommer på et møde i Økonomiudvalget i marts måned. Her skal der tages politisk stilling om, man ønsker at arbejde videre. Der vil i så fald blive oprettet en projektside, hvor man kan følge processen, og få adgang til at downloade forskellige dokumenter. Hvis man ønsker at gå videre, så skal der igangsættes miljøvurdering.

Flemming Kortsen

Miljø-, Plan- og Landdistriktsudvalget vil herefter blive inddraget.

Steen Olsen

Det syntes ikke at være tilfældet, at det skulle på Økonomiudvalget. Kunne vi ikke få noget mere fakta baseret viden om projektet.

Flemming Kortsen

Der kommer en sag op til Økonomiudvalget. Der er lavet indledende støjberegninger, som evt. kan lægges som appendiks til referatet.

Ib Larsen

Vi hører fra nogen lokale på Stignæs, at der er referater fra møder i forvaltningen. Det forlyder, at de enkelte klubber får særskilte miljøgodkendelser for at undgå kumulation i beregningerne. Synes man virkelig, at man vil belemre Stignæs med larmen.

Knud Vincents

Vi har ingen politisk viden om projektet indtil videre. Budgetaftalen går på, at det er de arealer, man ikke kunne bygge på, ikke på hele området.

Steen Olsen

Hvad vil folk så have i stedet for. Nogle i området vil ikke være med til Naturpark, men de vil gerne have mere natur, når der er planer om et motorsportscenter.

Hans Skotte Møller

Skal man så ikke også kigge på klimaeffekterne? Vil det indgå i MV-vurderingen?

7. Status for projekterne i 100.000 kr. puljen.

Planter, frø, insekthoteller, sommerfugleplakater mm.

Forslag fra Anne Bjergvang: Beslutning om plantefrø, så vi er klar til foråret.

Knud Larsen

Beslutning fra mødet den 8. december 2020, som der skal arbejdes videre med:

- Sommerfugleplakater. Ib Larsen tager kontakt til Tine Raahauge om at få formidlet plakaterne til skolerne.
- Planter til insekter/småfugle (75.000), vi afventer tilbud.
- 50.000 kr. til humlebi-bo
- 50.000 kr. til hjemmehørende frøblandinger og insekthoteller

Ib Larsen

Har haft kontakt til Tine Raahauge. Der er ved at blive lavet et par informationssider, som skal bruges.

Ole Petersen

Der er kommet to tilbud. Der er bedst planterne deles ud om efteråret. Beløbet på 75.000 kr. er med moms. Det kan være en ide, at det løber samtidig med uddeling af frøblandingen.

Knud Larsen

Der er overført 75.000 kr. fra sidste år. Der har været dialog om et samlet projekt med planter og insekthoteller til efteråret. Det vil give en arbejdsbesparelse at lave det som en fælles projektbeskrivelse.

Anne Bjergvang

Anbefaler vi kommer ud over stepperne i stedet for at skubbe det. Frøblandingen er et nemmere projekt at gå til.

Ib Larsen

Som jeg har forstået det har Bjarne Hansen fået et tilbud.

Bjarne Hansen

Hvis frøblandinger skal i gang år, så er det nu, da frøene skal blandes.

Steen Olsen

Hvad er det for nogle planter og frø? Mangler vi viden, om det er de rigtige beplantninger og frø der kommer?

Knud Larsen

Det er et tilbud til borgerne, at de kan få nogle insektvenlige hjemmehørende planter. Både frø og planter er til borgerne hjemme hos sig selv.

Bjarne Hansen

Det er mig, der har kontaktet DLF om en blanding af hjemmehørende planter. Det koster 61 kr. med en pose på 50 gram. Der skal laves en vejledning.

Anne Bjergvang

Det kan rykke, samtidig med presse. Hvor meget strækker 50 gram? Til 20 m²?

Jørgen Sandby Nielsen

Efterårssåning det bedste. Der skal være tålmodighed med resultatet, blomstring sker for de flerårige først åndet år og senere.

Bjarne Hansen

Det passer meget godt med 20 m². Man skal lade være med at fjerne det afblomstrede materiale fra det tilsåede område.

Knud Larsen

Der skal laves en pressemeddelelse.

Anne Bjergvang

Vi skal finde ud af, hvor mange poser det kan blive til.

Bjarne Hansen

Jeg vil gerne lave en dyrkningsvejledning.

Anne Bjergvang

500 husstande kunne være et mål.

Michael Marcher

Udleveringssted – kunne det være bibliotekerne.

Hans Skotte Møller

Hvad er det for nogle jordtyper, det skal med i overvejelserne.

Bjarne Hansen

Frøblanding kan bruges alle vegne.

Til afrunding.

Der blev besluttet, at uddelingen af frø skal ske i foråret, og at der til efteråret laves et samlet projekt med planter og insekthoteller.

8. Korte orienteringer fra Teknik og Miljø.

8.1 Skovrejsning ved Skælskør. Link til beslutning i MPL-udvalget (se pkt. 14):

<https://dagsordener.slagelse.dk/vis?id=78b5164a-ac27-4450-8c82-8d86aa21c7be>

- Kommunen har tilsluttet sig samarbejdsaftale med "Plant et træ".
- Skovrejsning på 11 ha ved Skælskør.
- Naturforum inddrages i det videre forløb.

8.2 Skovhandleplan. Status.

- Naturkortlægning i kommunens skove er tilvejebragt. Ligger pt. i udkast.
- Handleplanen bliver udfærdiget her 2021.

8.3 Flagermuserapport.

- Flagermuserapport nr. 2 ligger i udkast.

8.3 Undersøgelse af markfirben.

- Indsats for markfirben igangsat for 5 år siden på en række kommunalt ejede vejskråninger.
- Der er udarbejdet en evaluering af plejeindsats på 10 indenlandslokaliteter - rapporten er under korrektur. Den offentliggøres på hjemmesiden.

- Konklusion: Indsatsen virker.
- 8.4 Nye Natura 2000 planer er på vej.
- Vi kender ikke datoerne endnu.
 - Naturforum vil blive holdt orienteret.
- 8.5 Lejodde, adgang.
- Beslutning træffes på næste udvalgmøde.
- 8.6 Bæredygtighedsstrategi, kort om status.
- Der er et fælles temamøde om biodiversitet for Naturforum og Udvalg for Bæredygtig Udvikling og Grøn Omstilling den 4. marts.

9. Eventuelt

Bjarne Hansen

Jeg vil høre på status om ræve på golfbanen.

Knud Larsen

Vi har ikke set nærmere på dette endnu. Der vil blive fulgt op.

10. Næste møde.

Knud Larsen

Selvom det er formuleret i kommissoriet, at værtsrollen skal gå på skift, så afholder kommunen næste møde på grund af situationen vi er i nu. Næste møde afholdes i maj måned.